

## Le remembrement rural au Maroc

### 70 ans années d'expériences : une capitalisation ou un cumul ?

Dr Said EL AZRAK

#### Sommaire

I- Présentation des atouts et contraintes de l'agriculture marocaine et de la structure foncière

II- Généralités sur le remembrement rural au Maroc :

**Approche législative** : un arsenal juridique régissant le remembrement rural à l'appui des actions de l'Etat

**Approche sociale** : action participative où la population est un acteur incontournable ; éclatement de la structure traditionnelle familiale

III- Evolution du remembrement au Maroc

Des objectifs et des réalisations du *remembrement* rural au Maroc de 1950 à 2020.

IV- De L'évaluation de la politique du remembrement rural.

- Les forces et limites de la politique de remembrement rural au Maroc; aspects sociaux, administratifs, économiques, techniques et juridiques.
- Les privilèges politiques : une expérience très riche et très diversifiée accompagnant la politique des barrages et la mise en valeur des terres agricoles.
- des plans et programmes des projets agricoles généralisés en visant les mutations foncières structurelles en favorisant l'émergence de l'agriculture dans le circuit économique moderne.

V- Conclusion.

**English translation:**

## **Rural land consolidation in Morocco**

**70 years of experience: capitalization or accumulation?**

**Dr Said EL AZRAK**

Summary

**I- Presentation of the strengths and constraints of Moroccan agriculture and the land structure**

**II- Generalities on rural land consolidation in Morocco:**

Legislative approach: a legal arsenal governing rural land consolidation in support of state actions

Social approach: participatory action where the population is a key player; breakdown of the traditional family structure

**III- Evolution of land consolidation in Morocco**

Objectives and achievements of rural consolidation in Morocco from 1950 to 2020.

**IV- The evaluation of the rural land consolidation policy.**

- The strengths and limits of the rural land consolidation policy in Morocco; social, administrative, economic, technical and legal aspects.

- Political privileges: a very rich and diversified experience accompanying the policy of dams and the development of agricultural land.

- Plans and programs of generalized agricultural projects targeting structural land changes by promoting the emergence of agriculture in the modern economic circuit.

**V- Conclusion.**